



## **PACE committee urges Turkey to take further 'positive measures' for Greek minority on Turkish islands in the Aegean**

Strasbourg, 03.06.2008 – The Committee on Legal Affairs and Human Rights of the Council of Europe Parliamentary Assembly (PACE) has urged Turkey to take “a positive attitude” to the small number of ethnic Greeks still living on the Turkish Aegean islands of Gökçeada (Imbros) and Bozcaada (Tenedos) and their descendants.

In a draft resolution approved yesterday, the committee welcomed a number of positive gestures already taken, but called for the fair settlement of education and land issues concerning ethnic Greeks, and steps to repair the damage done to the natural and cultural heritage of the islands.

The population of the islands had “suffered too long” from the consequences of the different crises in relations between Greece and Turkey, the committee said. “A positive attitude ... would also be an excellent example of Turkey’s willingness to overcome outdated nationalist attitudes and to embrace European values of good neighbourliness,” it added.

Such positive action to preserve the bicultural character of the islands could serve as “a model for co-operation” between Greece and Turkey, the parliamentarians said, pointing out that its report stemmed from a “historic” joint visit to the islands in 2005 by the then heads of the Greek and Turkish parliamentary delegations to PACE, Elsa Papademetriou and Murat Murcan.

The resolution, based on a report by Andreas Gross (Switzerland, SOC), is due to be debated by PACE in Friday 27 June during its forthcoming plenary session in Strasbourg (23-27 June 2008).

[Provisional version of the report](#)

## **Une commission de l'APCE exhorte la Turquie à prendre des « mesures positives » supplémentaires en faveur de la minorité grecque des îles turques de la mer Egée**

Strasbourg, 03.06.2008 – La Commission des questions juridiques et des droits de l'homme de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) a invité la Turquie à adopter une « attitude positive » à l'égard des membres et des descendants de la population réduite d'origine grecque vivant encore sur Gökçeada (Imbros) et Bozcaada (Tenedos), deux îles turques de la mer Egée.

Dans un projet de résolution approuvé hier, la commission salue les mesures positives déjà adoptées, mais appelle à un règlement juste des questions d'éducation et des questions foncières concernant les habitants d'origine grecque, et préconise des mesures pour réparer les dommages causés au patrimoine naturel et culturel des îles.

La population des îles « subit depuis trop longtemps » les conséquences des tensions récurrentes entre la Grèce et la Turquie, a estimé la commission. « En adoptant une attitude positive ... la Turquie donnerait également un exemple de sa bonne volonté à surmonter des réflexes nationalistes dépassés et à appliquer les principes européens de bon voisinage » a-t-elle ajouté.

Une action positive en vue de préserver le caractère biculturel des îles pourrait servir de « modèle de la coopération » gréco-turque, ont déclaré les parlementaires, soulignant que ce rapport avait pour origine une visite conjointe « historique » effectuée dans les îles en 2005 par les présidents des délégations parlementaires grecque et turque auprès de l'APCE, Elsa Papademetriou et Murat Mercan.

La résolution, fondée sur un rapport d'Andreas Gross (Suisse, SOC), sera examinée par l'APCE le vendredi 27 juin pendant sa prochaine session plénière à Strasbourg (23-27 juin 2008).

[Version provisoire du rapport](#)